
LILJAN |  TURUN JA KAARINAN SEURAKUNTAYHTYMÄ | ÅBO OCH S:T KARINS KYRKLIGA SAMFÄLLIGHET

2/2024

Klaus Härön elokuvissa 
hiljaiset saavat kasvot ja äänen, s. 4-6

Seurakunnan 
asunto kotina, 

s. 8

Viikoittain apua 
Turusta Ukrainaan,

   s. 11

Glöm skammen
– ta kontakt i tid,

s. 10+
MENOT-LIIT T EESSÄ 

VINKKEJÄ 

S EURAKUNTIEN 

TAPAHTUMIIN



2 | L I L JA  2 / 2 0 2 4

L U K U

Simo Ahtee teksti
Antti Partanen kuva

K
un lemmikki sai-
rastuu vakavasti 
tai saavuttaa 
korkean iän, jou-
tuu sen omistaja 
väistämättä kovan 

paikan eteen. Eläimen kärsi-
mysten on loputtava, ja ainoa 
järkevä vaihtoehto on eutanasia.

Eläinlääkäri Agata Makowiec-
ka kertoo, että päätös on yleensä 
mietitty loppuun asti siinä vaihees-
sa kun hän saa tiedustelun asiasta.

- Yleensä koetaan kuitenkin 
syyllisyyttä. Ajatus siitä, että juuri 
minä lemmikin omistajana pää-
tän sen elämästä ja kuolemasta 
on vaikea paikka. Haetaan myös 
varmistusta sille, ettei eutanasiaa 
tehdä sittenkin liian aikaisin. Usein 
päätös on ihan oikea, ja eläimen 
kannalta sen olisi voinut tehdä jopa 
pikkuisen aikaisemmin.

Eläinlääkäripalvelu Lähellä 
-yritystä pitävä Makowiecka muis-
tuttaa, että vaikeissakin tilanteissa 
tulisi pitää mielessä eläimen etu.

- Sanon usein asiakkaalle, 
että nämä ovat eläimen omista-
jan elämään kuuluvia asioita. On 
velvollisuus antaa hyvä elämä, 
mutta myös kuolema, sillä siihen 
on mahdollisuus.

Eutanasia tutussa kotiympä-
ristössä voidaan mieltää sekä 
lemmikin että sen omistajien 
kannalta klinikkaa lempeämmäk-
si vaihtoehdoksi. On rauhaa ja 
yksityisyyttä, eläintä ympäröivät 
tutut tuoksut ja äänet. Siksi monet 
eläinlääkäripalvelut tarjoavatkin 
tätä mahdollisuutta.

- Lemmikin ympärille voidaan 
kerätä perhettä ja usein kutsutaan 
vaikkapa aikuiset lapset mukaan 
hyvästelemään.

N Ä K Ö K U L M A
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U En usko uskon katoa-
van, mutta uskon kielen 
muuttuvan. Murrosvaihe 
johtaa hajaantumiseen: 
osa julistaa uskoaan en-
tistä voimallisemmin, osa 
toivoo hiljaisesti. Liikkeel-
lepaneva voima on silti 
sama: pyhän kaipuu, ikävä 
Jumalan luo. 
Toimittaja  
Niilo Rantala,  
Kotimaa 26.1.2024

U Oli vaikeaa nähdä, 
miten ihminen, joka oli 
aikoinaan hoitanut minua, 
hapertui ja muuttui hoi-
dettavaksi. Yhtä vaikeaa 
oli olla näyttämättä isälle, 
että hänen näkemisensä 
avuttomana on minulle 
vaikeaa.
Helsingin Sanomien pää-
toimittaja 
 Erja Yläjärvi,  
Kodin Kuvalehti 3/2024

U Aina sanotaan, ettei 
pidä puhua negatiivisesti, 
sillä ihmisille tulee paha 
mieli. Minusta tunteille 
pitää antaa tilaa. Suku-
puutto on surullinen asia, 
ja sitten se vasta alkaakin 
ahdistaa, jos yritetään 
kieltää, ettei mikään ole 
pielessä.”
Kirjailija Ida Turpeinen, 
Suomen luonto 1/2024

L A I N A S A N A T

Makowiecka ryhtyi tekemään 
lemmikkien kotieutanasioita si-
vutyönään koronaviruksen ja sen 
aiheuttamien rajoitusten vuok-
si, ja ilmoitti mahdollisuudesta 
Facebookissa. Alun perin palvelun 
pitikin jäädä vain korona-aikaan, 
mutta kysyntää riitti myös viruksen 
hellitettyä otettaan.

- Tuntui vaikealta sanoa, etten 
teekään enää kotikäyntejä. Tällä 
hetkellä käyn kodeissa kerran tai 
kaksi kuukaudessa.

Surun kohtaaminen on iso osa 
eläinlääkärin työtä etenkin euta-
nasiatapauksissa, Makowiecka 
kertoo. 

- Moni sanoo, että työ on var-
masti hirveää, sillä suru on niin 
voimakkaasti läsnä ja itketään. 
Minusta on kuitenkin ihanaa, että 
voin auttaa eläintä. Autan pääse-

Hyvän elämän lempeä päätös

7+ tapaa paastota

Nykysuomen sanakirja määrittää paaston tavallisesti 
uskonnollisista, toisinaan terveys- tm. syistä tai olo-
suhteiden pakosta johtuvaksi täydelliseksi tai osittai-
seksi pidättäytymiseksi ruoasta tai määräruoista.

Tällaisena se minunkin mielessäni on monesti ollut. 
Olen paastonnut milloin mistäkin ruoka-aineesta, 
herkuista tai lihasta. Opiskelijana päätin kerran tehdä 
paaston aikana vain keittoruokia (mikä lie ajatus 
tämänkin taustalla ollut).

Paastolla on kuitenkin minulle myös syvempi mer-
kitys, jonka Nykysuomen sanakirjakin jollain tavalla 
noteeraa: ”[Ruoka]paaston tarkoituksena on nöyrryt-
tää ruumis ja saattaa se hengen alamaisuuteen.”

Hankalasti sanottu, mutta ydin lienee tässä: kristittynä 
paaston tarkoitus on viedä ajatukset pois arjesta ja 
auttaa katsomaan syvemmälle. Syvemmälle Kristuk-
sen luo, joka odottaa meitä paaston päässä ristillä.

Siihen, miten Jumalan luokse taapertaa, on monia 
tapoja. Joku saattaa toteuttaa paastoaan kulkemalla 
luonnossa hiljentyen ja rukoillen. Toinen lukee joka ilta 
luvun – tai ehkä vain jakeen – Raamatusta. Kolmas 
laulaa hengellisiä lauluja, neljäs kirjoittaa ylös kaikki 
ne asiat, joista on kiitollinen Jumalalle. Viides seu-
raa somessa kirkon paastokalenteria ja hiljentyy sen 
avulla.

Itse olen jättänyt ruokaan liittyvät paastot, sillä ne 
saavat minut vain ajattelemaan paastottavaa asiaa. 
Niiden sijaan otan illalla somen sijaan käsiini Raamatun 
tai pistän Matteuspassion soimaan. Joskus onnistun 
hyvin, joskus huonommin. Tärkeintä on, että käännyn 
edes hieman enemmän taivaan Isän puoleen.

Meneillään olevaa paastonaikaa on kulunut alle puolet. 
Jos et vielä ole paastonnut, vielä on aikaa löytää oma 
tapasi.

mään kivuista ja saatan hyvällä 
tavalla pois tästä maailmasta. Olen 
omistajan tukena siinä hetkessä.

Yhä useammin lemmikki ei 
ole vain eläin, vaan ennemminkin 
perheenjäsen. Mutta miten lem-
mikkinsä menettäneisiin suhtau-
dutaan? Makowieckan mukaan 
muut lemmikinomistajat pystyvät 
usein ymmärtämään, miten isosta 
ja vakavasta asiasta on kyse. Heil-
le, joilla lemmikkejä ei ole, saattaa 
asennoituminen olla vaikeaa.

- Tämä riippuu siis kokemuk-
sista. Itse tulen eläinalalta, ja siellä 
on itsestään selvää, että ihminen 
voi olla pois tolaltaan pitkiä aikoja. 
Se ihminen on osattava kohdata 
oikein. Voisin kuvitella, että esi-
merkiksi kaikissa työpaikoissa näin 
ei ole. Voidaan miettiä, miksi joku 
joutuu olemaan sen vuoksi päivän 
töistä pois. L

Viime vuonna kirkkoon liittyi 
Turussa ja Kaarinassa 982 
ihmistä. Kasteen kautta uu-
sia jäseniä tuli 772. Kuolemat 
ja kirkosta eroamiset vä-
hensivät jäsenmäärää 4602 
henkilöllä. Vuoden 2023 
lopussa kirkkoon kuului  
Turussa ja Kaarinassa  
137 476 henkilöä. 

982

Eläinlääkäri Agata Makowiecka tekee lemmikkien kotieutanasiakäyntejä 
Kaarinasta käsin. Työhön kuuluu surun kohtaaminen ja lemmikin omistajan 
tukeminen. 

PÄ Ä K I R J O I T U S  |  A N N I N A  H E R R A N E N
Kirjoittaja on lehden viestinnän suunnittelija.

Sähköposti annina.l.herranen@evl.fi
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K U V A K U L M A

Jalostaminen lisää  
lemmikkien terveysongelmia

Suomessa voi olla kotitalouksissa yli 800 000 
koiraa, kissoja taas 600 000:sta yli miljoonaan. 
Lemmikkiä ei pitäisi hankkia sen ulkonäön 
vuoksi. Monet koira- ja kissarodut kärsivät 
jalostuksen aiheuttamista terveysongelmista, ja 
pahimmillaan eutanasia voidaan joutua suorit-
tamaan jo eläimen nuorella iällä. Pian 12 vuotta 
täyttävä borderterrieri Riku on vielä hyvässä 
kunnossa.

(Lähteet: Suomen Eläinlääkäriliitto, Tilasto-
keskus ja Suomen Kennelliitto / Taloustutkimus 
Oy)

Antti Partanen kuva
Simo Ahtee teksti
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Eläydy toviksi  
toisen saappaisiin
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K
laus Härön ohjaaman ja Jimmy 
Karlssonin kanssa käsikirjoitta-
man Ei koskaan yksin -elokuvan 
kuvaukset ovat päättyneet. Näin 
rennolta ja vapautuneelta Härö 
ei ole vaikuttanut varmaan min-

kään elokuvansa tekoprosessin tiimellyksessä, 
vaikka aihe on kaikkea muuta kuin kepeä.

Suomi luovutti natsi-Saksaan kahdeksan 
juutalaispakolaista, joista vain yksi selviytyi 
keskitysleiriltä hengissä.

- Ne kaikki olivat turhia uhreja. Miksi 
Suomen piti antaa ne? Vain koska joku 
halusi olla hyvää pataa sodan oletettujen 
voittajien kanssa, Härö kritisoi.

1930- ja -40-lukujen Helsinkiin sijoittuva 
elokuva kertoo kauppias Abraham Stille-
ristä, joka pyrki pelastamaan juutalaispako-
laisia joutumasta keskitysleirille.

- Antisemitismi ei ole uusi asia vaan 
vanha rumilus, joka nostaa uudelleen ja 
uudelleen päätään. Päällimmäinen syy 
tehdä tämä elokuva ei ollut kuitenkaan juu-
talaisvastaisuuden kuvaaminen vaan yhden 
juutalaisten auttajan tarinan kertominen.

Elokuvataiteilija ei ota kantaa politiik-
kaan ja ideologioihin, vaan pyrkii pääse-
mään ”vereslihaisen lähelle” pakolaisten 
pelastajan persoonaa.

Ville Virtasen esittämä Stiller – toimit-
taja Ruben Stillerin isoisä – oli juutalai-
sessa seurakunnassa legendaarinen hahmo, 
joka sai lempinimen Mensch. Se merkitsee 
ihmistä isolla i:llä.

- Stillerin kautta halusin miettiä, miten 
ihminen sitoutuu auttamaan muita, kun se 
saattaa maksaa paljon itselle. Kannattaako 
edes yrittää, kun tietoa lopputuloksesta ole? 
Kuuluuko asia minulle?

Pahimmillaan auttaja joutuu valitsemaan 
elämän ja kuoleman välillä.

- Me näemme elokuvissa usein päähen-
kilön, joka maksaa kalliisti jostain asiasta, 
jonka kokee oikeaksi. Kristus on tällaisten 
hahmojen suuri esikuva, mutta hän on vielä 
paljon enemmän kuin vain väärinymmär-
retty oikeustaistelija.

Kovilla olevat, kiusatut ja syrjityt yksilöt tai 
vähemmistöt sekä ihmissuhteensa ihan itse 
sössineet ja sivuraiteelle joutuneet tyypit ovat 
olleet usein keskiössä Klaus Härön elokuvissa.

- Yritän antaa äänen niille, joiden oma 
ääni ei kuulu. Tässä ajassa nostetaan hel-
posti peukku ylös tai alas, toisia puolus-
tetaan tai vihataan. Ihmiset pitäisi nähdä 
monipuolisemmin.

Elokuvan voima on päästä hyvin lähelle 
yksittäistä ihmistä, ja sitä kautta katsojia 
voidaan koskettaa, ohjaaja kokee.

- Kaikilla elokuvillani olen pyrkinyt 

samastumispinnan tarjoamiseen, jotta pää-
sisimme näkemään erilaisten ihmisten 
sisään. Toivon itsekin lähteväni aina elo-
kuvateatterista ulos niin, että olen päässyt 
hetkeksi jonkun toisen saappaisiin.

Lähimmäisten tilanteeseen eläytyminen 
ja tarvittaessa auttaminen on olennainen 
osa Härön ajattelua. Hän sanoo kunnioit-
tavansa suuresti kaikkia niitä, jotka ovat 
valinneet empaattisen ja altruistisen toisten 
auttamisen tien.

- Omaishoitajat, vapaaehtoistyöntekijät, 
sairaanhoitajat, opettajat, sosiaalityönteki-
jät, pastorit… He ovat arvostukseni top-lis-
talla. Yhtä lailla moni toimitusjohtaja saattaa 
vapaa-ajallaan auttaa läheisiään tai sairasta 
puolisoaan.

Klaus Härö ei ole taiteilijana mustan huumo-
rin tai viiltävän ironian ystävä, vaan hänen 
elokuvissaan suhtaudutaan hankalasti käyt-
täytyviin ja epäkypsiinkin antisankareihin 
lempeästi ja ymmärtäväisesti.

- Meillä on maailmalla paljon sellaista 
taide-elokuvaa, joka on kyllä kekseliästä ja 
briljanttia, mutta lopputulema saattaa olla 
hyvinkin mustaa, kyynistä tai hedonistista.

Tuntemattomassa mestarissa (2019) 
vanha taidekauppias (Heikki Nousiainen) 
saa tilaisuuden tutustua ainoaan tyttäreensä 
(Pirjo Lonka), johon on katkaissut kauan 
sitten tylysti välit.

Härö näyttää ajattelevan, että hanka-
latkin ihmissuhteet voivat korjaantua tai 
vähintään parantua, jos hyvää tahtoa vain 
on, ja jos armo käy oikeudesta.

- Osoitan mielelläni elokuvissani kohti 
ihmisen välistä sovintoa. Olen käsitellyt tätä 
teemaa myös omassa elämässäni.

Omakohtaisista aineksista ammentavassa 
teoksessa Elämää kuoleman jälkeen (2020) 
törmäyskurssilla ovat äreä isä ja aikuistunut 
poika, joiden pitäisi järjestää äidin hauta-
jaiset.

- Niin kauan kuin aikuinen lapsi ei tee 
sovintoa puutteellisten vanhempiensa ikä-
vien puolien kanssa, hän ei pysty olemaan 
sinut itsensäkään kanssa, Härö tietää.

Ruudussa ja suoratoistopalveluissa nähtävissä 
olevassa elokuvassa Rakkaani merikapteeni 
(2022) Härö jatkaa vanhempien ja lasten vai-
keiden suhteiden työstämistä.

Marttyyrimainen nelikymppinen tytär 
Grace (Catherine Walker) siivoaa isänsä 
(James Cosmo) kotia ja laittaa tälle ruokaa. 
Vanha merikarhu ei apua kaipaa, eikä osaa 
kiittämättömänä ihmisenä arvostaa sitä.

Nimi Grace merkitsee armoa, mutta tytär 
on kykenemätön antamaan anteeksi isäl-
leen. Grace janoaa kiitosta siitä uhrista ja 

Janne Villa teksti
Nordisk Film Finland kuva

Klaus Härö on vakaumuksellinen kristitty, mutta käsikirjoittaja 
ja elokuvaohjaaja ei toimi minkään sanoman saarnaajana vaan 
tarinankertojana. Häntä kiinnostaa eläytyä ihmisten kohtaloihin ja 
vaikeisiin valintoihin.

”Jokaisen meistä on kysyttävä, uhraanko jotain sen edestä, mihin 
uskon, vaikka mukavan elämäni.”

Klaus Härö tekee juutalaisia pelasta-
neesta Abraham Stilleristä elokuvaa 
Ei koskaan yksin. Se saa ensi-iltansa 
syksyllä 2024. ”Olin ollut oman elo-
kuvani kuplassa, kun todellisuus iski 
silmille marraskuussa. Tempauduin 
tähän päivään tehdessämme ku-
vauksia synagogassa. Sen portilla oli 
kynttilöitä ja kukkakimppuja Hamasin 
terroritekojen uhrien muistoksi.”
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työstä, minkä on tehnyt vanhempiensa puolesta, 
mutta rakkautta ja kiitollisuutta ei voi väkipakolla 
vaatia.

Tyttären hankkimalle kodinhoitajallekaan (Bríd 
Brennan) kapteeni ei anna alkuun avaimia yhtey-
teen vaan potkut. Seniorien rakkaussuhde siitä silti 
syntyy.

- Aikuisessa lapsessa nostaa päätään kateus, 
katkeruus ja mustasukkaisuus. On surullista, että 
oman isän kaipuu estää sallimasta hänelle uutta 
rakkautta.

Jos lapsi on saanut epäoikeudenmukaista 
ja huonoa kohtelua, kurjista kokemuksista on 
ymmärrettävästi vaikea päästä yli.

- Mutta koko aikuisikäänsä ei voi käyttää katke-
raan uhriutumiseen ja vanhempien syyttämiseen. 
Ihmisen on hyvä antaa anteeksi.

Kristitylle kyseessä ei ole vain vahva suositus 
vaan välttämättömyys. Kun ihminen on saanut 
anteeksi Jumalalta, hänet on kutsuttu antamaan 
anteeksi läheisilleen, Härö painottaa.

Aina niin onnellisesti ei käy. Katsoja saa jän-
nittää, ehtivätkö katkera Grace ja jäärä isä sopia 
ennen kuin hauraasta vanhuksesta aika jättää.

Härö puolustaa tuotannossaan ponnekkaasti pieniä ja 
heikkoja, jotka ovat isompiensa armoilla.

Näkymättömän Elinan (2003) nimihenkilö 
oirehtii isänsä kuolemaa ja joutuu opettajansa kiu-
saamaksi.

Läpimurtoteos Äideistä parhain (2005) kertoo 
Ruotsiin lähetetystä sotalapsesta, joka koki kaksin-
kertaisen hylkäämisen jouduttuaan jättämään kas-
vattiperheensä ja palaamaan Suomeen.

Uusi ihminen -elokuvassa (2007) 17-vuotias 
köyhän perheen tyttö joutuu äitinsä kuoltua nais-
ten työkotiin. Hän taistelee oikeudestaan äitiyteen 
pakkosteriloinnin uhan alla.

Neuvostoliiton diktatuurin alla olleeseen Viroon 
sijoittuvan Miekkailijan (2015) teemana on aikuisen 
ratkaiseva rooli lasten elämässä ja yksilön eettinen 
taipumattomuus systeemissä, joka sortaa ihmisiä.

- Haluaisin samaistua Miekkailijan päähenkilön 
eettiseen tiukkuuteen ja kompromissittomuuteen, 

mutta olisi suureellista sanoa, että olisin niin kuin 
hän. Mietin usein, millainen olisin tosipaikan tullen 
– eläisinkö niin kuin uskon?

Jokseenkin kaikissa Klaus Härön elokuvissa voi aistia 
vakavan eettisen pohdinnan ja ihmisarvon puolusta-
misen lisäksi myös tietyn hengellisen syväulottuvuu-
den.

Jotkut ovat odottaneet kristityksi tunnustautu-
neelta taiteilijalta tyhjentävää elokuvallista esitystä 
uskosta, mutta mies puhuu mieluummin asiasta 
suusanallisesti. Hänen mielestään elokuva helposti 
kärjistää ja yksinkertaistaa monimutkaisia asioita 
tavalla, joka ei tee uskolle oikeutta.

- En tee uskonnollisia opetuselokuvia, saati 
jotain sanomaa julistavaa propagandaa, mutta ehkä 
usko näkyy töideni taustalla. Toivon, että eloku-
vani jättäisi katsojaan jäljen, joka olisi rakentava ja 
hyvä.

Omat havainnot, elämänkokemukset ja -katso-
mukset välittyvät taideteoksiin usein tiedostamal-
lakin tavalla, ja sitä kautta epäilemättä myös kris-
tillistä tematiikkaa on tarttunut Härön töihin.

- Tavoitteenani ei ole ollut kuitenkaan tehdä 
kristillisiä teoksia, joihin sijoittaisin vaikkapa tuh-
laajapoikia tai muita raamatullisia hahmoja.

Kristilliset kysymyksenasettelut tulevat sel-
keimmin esiin mestariteoksessa Postia pappi Jaa-
kobille (2009). Vuonna 2022 yli 10 000 Helsingin 
Sanomain lukijaa valitsi sen 2000-luvun kosketta-
vimmaksi kotimaiseksi elokuvaksi.

- Edes tämän aiheen kohdalla en ajatellut, että 
se olisi kristillinen vertauskuva, vaikka siinä kerro-
taankin hyvin tärkeästä asiasta eli armosta ja ihmi-
senä kelpaamisesta”, Härö kommentoi.

Hän sai Jaana Makkosen käsikirjoituksen yllät-
täen ja pyytämättä postissa ja viehättyi tämän 
tavasta käsitellä uskoa karhean lämpimällä 
otteella.

Makkosen innoittajana oli vankilapastori 
Markku Yli-Mäyry (1942—2023), josta tehdyn 
tv-dokumentin nähtyään hän oli halunnut kirjoit-
taa armosta ja hyvyydestä.

K
irkon Mediasäätiön tarkoituksena on 
– luterilaiselta arvoperustalta lähtien 
– tukea ja edistää uskontoa ja elämän-
katsomusta käsittelevien ohjelmien 
tekemistä. Klaus Härö on käsitellyt 
kautta tuotantonsa tähän linjaukseen 

mainiosti osuvia teemoja, kuten jokaisen ihmisar-
voa, anteeksiantoa ja uudelleen aloittamisen mah-
dollisuutta.

 Humaania ja kristillisiin arvoihin sopivaa ajatte-
lua ilmentäneiden elokuvien perusteella on helppo 
ymmärtää, miksi hän on saanut Kirkon Mediasääti-
öltä tukea moniin projekteihinsa.

- Kirkon Mediasäätiökään ei tee mitään propa-
gandatyötä. Se ei pyri vaikuttamaan tekijöiden työn 
sisältöön, vaan tukee hyviksi katsomiaan hankkeita, 
Härö huomauttaa.

Hän korostaa, että koko budjetin kannalta ver-

rattain vähäinenkin tuki voi olla olennaisen tärkeä. 
Vaikkapa parikymmentä tuhatta euroa saattaa jos-
kus ratkaista, aloitetaanko elokuvan tekeminen.

- Olen erittäin kiitollinen Kirkon Mediasäätiön 
tuesta. Koen sen paitsi kannustavana myös haasta-
vana: En saa leipiintyä työhöni, vaan minun on aina 
mietittävä loppuun saakka, miksi haluan tehdä juuri 
tämän elokuvan.

Ohjaaja toivoo aina, että hänen työnsä herättäisi-
vät ajatuksia ja vastakaikua – ja saisivat jotain hyvää 
aikaiseksi. Hän on ehtinyt osallistua jonkin verran 
kirkollisiin tilaisuuksiin, joissa on näytetty elokuvia 
ja keskusteltu niistä.

- Tapahtumat ovat olleet antoisia. Nämä ovat 
matalan kynnyksen tilaisuuksia tulla seurakuntaan. 
Uskon, että seurakunnat voisivat käyttää työssään 
enemmänkin elokuvia, jotka ovat erinomaisia kes-
kustelunavaajia. L

Sokea pappi Jaakob (Heikki Nousiainen) saa avus-
tajakseen murhasta armahdetun elinkautisvangin 
(Kaarina Hazard). Katkeroitunut Leila ei usko mihin-
kään, eikä toivo mitään elämältä. Hän ei edes halun-
nut ulos vankilasta, sillä selli on myös paatuneen 
naisen sielun sisäinen tila.

Leilan vastentahtoisena tehtävänä on lukea 
Jaakobille ääneen ihmisten lähettämiä rukous- ja 
avunpyyntöjä ja vastata kirjeisiin sanelun mukai-
sesti.

- Leila vääntelee turhautuneena naamaansa 
lukiessaan kirjeitä. Elin itsekin 16 vuotta ei-kristit-
tynä ja ymmärrän hyvin, miten vieraalta rukoilemi-
nen voi tuntua.

- Vastakkaisten maailmankatsomusten kont-
rasti ja yhteentörmäys oli kutkuttavan kiinnostava 
sytyke elokuvan tekemiselle.

Kun posteljooni lakkaa tylyn Leilan takia kii-
kuttamasta kirjeitä, turhautunut pappi menee pois 
tolaltaan: eivätkö ihmiset ja Jumala enää tarvitse 
häntä?

Elävää Jumalaa ei enää ole, on vain syvä hiljai-
suus. Pahoin ränsistynyt pappila muistuttaa men-
neen maailman menetetystä uskosta ja rapistu-
neista arvoista.

Pappi uskoi omiin ansioihinsa armonvälittäjänä 
ja hengellisiin sankaritekoihinsa, kunnes kaikki 
ylpeyden rippeetkin riisuttiin. Tappaja taas kuvit-
telee olevansa niin suuri syntinen, ettei armoa riitä 
hänelle.

Teoksessa ohjaajaa inspiroinut teema oli juuri 
armon tarve.

- Jokainen meistä rikkoo periaatteitaan ja tarvit-
see toisen ihmisen tai Jumalan anteeksiantoa. Mie-
lellään molempien. Armo tuo toivoa myös silloin 
kuin elämästä ei tule toivotun kaltaista.”

Kun ihmismielen pimeys ja synkkyys käyvät 
suureksi, loistavat armon väläykset sitäkin kirk-
kaammin. Raadollinen totuus ihmisten heikkou-
desta ei jää Härön elokuvissa viimeiseksi sanaksi ja 
kuvaksi.

Hän avaa teoksissaan usein kauniisti ja kos-
kettavasti sovituksen ja armon mahdollisuuden, 
vähintään ilon ja armon vilauksin. L

Kiitollinen Kirkon Mediasäätiölle
Kirkon Mediasäätiö 

• Perustettu vuonna 2005.
• Perustajina 24 seurakuntaa ja seurakun-

tayhtymää sekä Kirkkohallitus. Turun ja 
Kaarinan seurakuntayhtymä on yksi Me-
diasäätiön perustajista ja tukijoista.  

• Tukee ohjelma- ja elokuvatuotantoja, 
jotka käsittelevät uskontoa, etiikkaa ja 
elämän syviä kysymyksiä.

• Jakaa tukea vuosittain noin 200 000 
euroa.

• Tekee yhteistyötä mm. Ylen, AVEKin ja 
Suomen elokuvasäätiön kanssa

• Kirkon mediasäätiö on tukenut useita 
Klaus Härön elokuvia, kuten elokuvia 
Postia pappi Jaakobille, Dagmamman, 
Tuntematon mestari, Miekkailija, Elämä 
kuoleman jälkeen, Rakkaani merikaptee-
ni, sekä tekeillä olevaa Ei koskaan yksin 
– Nie Allein.

kirkonmediasaatio.fi

https://www.kirkonmediasaatio.fi/
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Kulttuuri

T
ekstiilitaiteilija, käsityömestari Helena 
Vaari valmistaa kirkkotekstiilit rakkau-
della, kolmenkymmenenviiden vuoden 
vankalla kokemuksella. Vaari kertoo 
suunnittelutyön alkavan jopa kaksi 
vuotta ennen kuin tekstiilit ovat lopulli-

sessa muodossaan.
- Suunnittelen ja valmistan tekstiilit alusta lop-

puun käsityönä. Työtapaani voisi kutsua ompelu-
koneella maalaamiseksi. Työn edetessä langat ja 
värit sekoittuvat ja tekstiilin pinnan kolmiulottei-
suus vahvistuu. Aloittaessani uuden työn käyn ensin 
tutustumassa kirkon arkkitehtuuriin, jotta opin hah-
mottamaan värit ja mittasuhteet. Otan myös paljon 
valokuvia, ja keskustelen seurakuntalaisten kanssa 
kirkon ja seudun historiasta. Jokainen prosessi on 
uniikki eikä samanlaisia tekstiilejä ole kahta.

Kirkkotekstiilit ovat Vaarin pääasiallisia artikkeleita, 
ja hänen missionsa on tehdä tunnetuksi pientä tai-
teenalaa. Piikkiön kirkon uudet tekstiilit kantavat 
nimeä Uskon siemen. Niissä kuvastuvat vahvasti 
alueen paikalliset erityispiirteet, joiden huomioimi-
nen on Vaarille tärkeää. Merelliseen Piikkiöön sopii 
tekstiilien värimaailman taittaminen siniseen varsin-
kin, kun jo kirkko itsessään on sinisävyinen. Ideoita 
työhönsä Vaari kertoo saaneensa myös kasveista ja 
linnuista kuten esimerkiksi kirkon pihamaalla kasva-
vista tammista ja lehmuksista sekä puissa laulavista 
satakielistä.

- Piikkiön kirkko on iso ja siellä on vaikutta-
van kokoinen ja näyttävä alttariseinä. Sen rakenne 
on kulmikas, ja halusinkin tuoda tekstiilien avulla 
kokonaisuuteen pehmeyttä. Tekstiileissä on nähtä-
villä koristeellisia yksityiskohtia kuten pitsikirjon-
taa, jotka lisäävät herkkyyttä ja juhlavuuden tuntua. 
Kuuntelen tarkasti seurakuntien toiveita tekstiilien 
suhteen, ja ne syntyvätkin aina yhteistyössä.

Piikkiön kirkon uusista tekstiileistä valkoinen ja vih-
reä värisarja ovat jo päässeet käyttöön. Violetti ote-
taan käyttöön paaston alkaessa ja punainen nähdään 
helluntaina. Kirkkovuoden liturgiset värit vaihtuvat 
ajankohdan mukaan ja ne kertovat vertauskuvallisesti 
kristinuskon sanomasta.

Valkoinen väri symboloi muun muassa puhtautta, 
viattomuutta, kiitosta ja iloa. Valkoisia kirkkoteks-
tiilejä käytetään esimerkiksi ensimmäisenä advent-
tina, jouluna ja pääsiäispäivinä. Vihreä on puoles-
taan arkikristillisyyden väri ja eniten käytössä kirk-
kovuoden aikana. Violetit tekstiilit tunnetaan katu-
muksen, odotuksen ja parannuksen värinä. Niiden 
yleisin käyttöaika on laskiaisesta pääsiäiseen, jolloin 
vietetään paaston aikaa. Paaston aikana korostetaan 
erityisesti esimerkiksi epäitsekkyyttä ja muiden aut-
tamista. Marttyyrien muistopäivinä, pyhäinpäivänä 
ja helluntaina kirkot puetaan punaisiin tekstiileihin, 
jotka kertovat Jumalan rakkaudesta ja uskon tun-
nustamisesta.

Kirkkotekstiilit ovat sekä taide- että käyttötekstii-

Ompelumaalari puki  
Piikkiön kirkon uuteen asuun

lejä. Suurin tekstiili on alttarivaate eli antependium. 
Saarnatuolin etuosassa on kirjaliina ja ehtoollismal-
jan päällä kalkkiliina. Lisäksi lukupulpetin etuosassa 
käytetään omaa liinaa. Helena Vaari toteuttaa myös 
pappien liturgisissa toimituksissa käyttämät vaatteet 
eli messukasukat ja stolat.

- Kirkkotekstiileillä on tärkeä rooli jumalanpal-
veluksissa. Yhdessä musiikin ja puheiden kanssa 
ne rakentavat tilaisuuden kokonaisuutta ja luovat 
jumalanpalvelukseen esteettisen ulottuvuuden. 
Osalle ihmisistä visuaaliset elementit ovat erityisen 
tärkeitä, ja kristinuskon sanoma avautuu heille nii-
den kautta.

Vaari kertoo valmistavansa kirkkotekstiilit pääasiassa 
villasta. Se on materiaalina hengittävä, helppohoitoi-
nen ja kestävä. Symbolien taidekirjonnassa hän käyt-
tää lisäksi puuvilla-, viskoosi- ja silkkilankoja.

- On tärkeää, että tekstiilejä säilytetään ja huol-
letaan oikein. Niitä pitää suojata erityisesti valolta 
ja pölyltä sekä tuulettaa säännöllisesti. Jos tekstiiliin 
tulee tahra esimerkiksi ehtoollisviinistä, se on tär-
keää puhdistaa paikallisesti mahdollisimman pian.

Piikkiön kirkon kaltaisessa isossa kirkossa teks-
tiilit sulautuvat osaksi muuta tilaa. Pienemmissä 
kirkoissa, joissa ihmiset istuvat lähellä alttaria, myös 
tekstiilit ja niiden yksityiskohdat tulevat lähem-
mäksi.

- Tavoitteeni on, että tekstiilit puhuttelevat ja tuo-
vat ihmisille toivoa ja lohtua. L

Roope Lipasti teksti 

Helena Vaari on hyvin tunnettu ja tunnustettu tekstiilitaiteilija, jonka töissä kirkkotekstiileillä on suuri rooli. 
Antependiumissa, alttaritekstiilissä, on kuvattuna piikkiöläistä luontoa, tammenlehtiä ja kultarinta. 
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Yksityiskohta Piikkiön kirkon valkoisesta tekstiilisarjasta. 
Satakielen voi miltei kuulla alkukesän vehreydessä. 
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Uutiset

Vuokralla seurakunnalla

H
eidi Vartiainen ja Marco 
Huhta ovat asuneet reilut 
puolitoista vuotta seu-
rakuntayhtymän vuok-
ra-asunnossa Mikaelin-
kirkon kupeessa. 

- Olemme viihtyneet erittäin hyvin. 
Sijainti on tosi keskeinen, ja taloyhtiö 
on hiljainen ja rauhallinen. Huoltokin 
pelaa: juuri meni kylppäristä kaivon-
kansi rikki, niin seuraavana päivänä oli 
uusi laitettu paikalleen, Huhta kertoo. 

Vartiaiselle seurakunnan vuok-
ra-asunto on jo kolmas. Aiemmin hän 
on asunut niin Varissuolla kuin Han-
nunniitussa.

- Seurakunta ei sinänsä eroa muista 
vuokranantajista, vuokra ja kaikki 
muukin on suurin piirtein sama. Sel-
lainen ero ehkä on, että seurakunnissa 
on mahdollista joustaa. Muistan kuinka 
aikoinaan opiskelin ja joku tuki oli 
vähän myöhässä, niin sain ihan soitta-
malla joustoa maksuihin. 

Yksi mukava ero muihin löytyy 
pariskunnan sängyn alta. Perheen kaksi 
kissaa ovat nimittäin paenneet sinne 
toimittajaa ja kuvaajaa.

- Iso plussa on, että tänne saa ottaa 
lemmikkejä, se alkaa nykyään olla har-
vinaista, Vartiainen sanoo.

Seurakuntayhtymän asuntosihteerit Satu 

Vuorsalo ja Kirsti Virta kertovat, että 
yhtymällä on noin 930 vuokra-asuntoa. 
Niitä on edellä mainitun lisäksi Eerikin-
kadun alussa, Varissuolla, Hannunnii-
tussa, Pernossa ja Jaanissa, jossa tosin 
tehdään parhaillaan linjasaneerausta, 
joka valmistunee 2025 alussa. Lisäksi on 
muutamia yksittäisiä asuntoja. 

Seurakunnatkaan eivät voi tehdä vuokra-
ustoimintaa tappiollisesti, joten markki-
naehtoisesti joudutaan menemään. Alun 
perin vuokra-asunnot kuitenkin olivat 
yhdenlaista diakoniatyötä.

- Kun kaupunki perusti vanhuksille 
Lehmusvalkaman, se ei ollut kyllin 
suuri. Jäi vanhusväkeä, joka olisi kai-
vannut vastaavankaltaista palvelua. 
Seurakunnat vastasi tähän rakennut-
tamalla 1960-luvulla Hannunniitun 
asuintalot. Niissä oli aluksi ruokalatkin, 
minkä lisäksi siellä oli osa-aikainen dia-
koniatyöntekijä auttelemassa. Nykyään 
kaikki asunnot ovat kuitenkin kaikkien 
haettavissa, Kirsti Virta kertoo. 

Jotain pientä muistumaa vanhasta 
kuitenkin on: 

- Joissakin taloissamme on vahtimes-
tari, joka huolehtii kiinteistön asioista, 
mutta auttaa epävirallisesti vanhuksia 
vaikka kauppa-asioissa, jos tarve on, 
Satu Vuorsalo kertoo. 

Asuntosihteerienkin mukaan vuokraus-
toiminta on samanlaista kuin muilla alan 
toimijoilla. Vuokratasojakin on kustan-
nusten nousun vuoksi jouduttu tarkis-
tamaan lähelle markkinahintoja. Myös 
luottotiedot katsotaan, mutta toisinaan, 
jos niin arvioidaan, luottotietojen mene-
tys ei välttämättä estä asunnon saantia.

- Ihmiset ansaitsevat toisen mah-
dollisuuden, ja jos kirkko ei sitä anna, 
niin kuka sitten? Vuokrat on aina pakko 
maksaa, mutta voimme neuvotella 
vaikka maksuaikaa, jos on sellainen 
elämäntilanne, Virta sanoo.

- Hakemuksen voi tehdä seurakun-
tayhtymän nettisivuilla tai täyttää kir-
jallisesti. Jonkin verran ilmoittelemme 
Vuokraovi.comissa. Puskaradio on tär-
keä, Vuorsalo kertoo.

Koska asuntoja on niin paljon, niissä 
on myös vaihtuvuutta. Tämänhetkinen 
taloustilanne näkyy puolestaan kysyn-
nässä.

- Eläminen on kallistunut ja tulot 
monilla pienentyneet, mutta meillä 
asuntojen vuokrat ovat nousseet maltil-
lisesti, mikä näkyy kysynnän kasvuna. 
Uusissa taloissa on myös yleensä hir-
veän tehokkaasti käytetty neliöt, joten 
tällaiset vanhat asunnot, joissa on kun-
nollinen eteinen ja kaikki muukin sel-
keää, ovat jälleen nostaneet suosiotaan, 
Virta sanoo. L

LY H Y E S T I

Voi taivas – puhetta nuoresta 
-podcast on saanut Vuoden 
perheneuvontateko -palkin-
non. Erityisesti nuorten van-
hemmille suunnattu podcast 
koostuu kahdeksasta asian-
tuntijahaastattelusta, joiden 
aiheina ovat mielenterveys- ja 
syömishäiriöt, päihteet, syrjäy-
tyminen, viiltely, seksuaalisen 
identiteetin etsintä, yksinäi-
syys ja kiusaaminen. Podcas-
tin ovat tuottaneet Turun ja 
Kaarinan seurakuntayhtymän 
perheasiain neuvottelukeskus, 
viestintäpalvelut ja yhteinen 
kasvatustyö. Yhteistyössä 
ovat mukana Tyks, Tukenasi 
ry, Fingerroosin säätiö, Vamos 
Turku (Diakonissalaitos), Turun 
Tyttöjen Talo ja Turun NMKY – 
YMCA Turku. Kaikki jaksot ovat 
kuunneltavissa osoitteessa 
voitaivas.fi sekä Soundcloudis-
sa, Spotifyssä ja Spreakerissa.

Turun seudun sateenkaari-
perheet ry aloittaa viikottaiset 
perhetapaamiset kauppakes-
kus Skanssin Skappelissa. Uusi 
yhteistyökumppani aloittaa 
toimintansa keskiviikkona 21.2. 
klo 16-19. Sateenkaariperheel-
listen ja sitä suunnittelevien 
rennolle yhdessäololle vara-
tuissa iltapäivissä noudatetaan 
turvallisemman tilan periaat-
teita. Skappeli on lapsiper-
heiden oma paikka Skanssin 
kauppakeskuksessa. Sen 
toiminnasta vastaavat seu-
rakuntayhtymän koulutetut 
lastenohjaajat yhdessä yhteis-
työkumppaneiden kanssa.

Pyhän Katariinan kirkossa on 
julkaistu ääniopasteet. Viiden 
ääniopasteen kokonaisuuden 
on yhdessä Katariinanseu-
rakunnan kanssa toteuttanut 
Ääniahjo Oy / Tuukka Remes. 
Ääniopasteet kertovat kirk-
koarkkitehtuurista, kirkkotai-
teesta ja kirkon historiasta. 
Ääniopasteet voi avata omaan 
älypuhelimeen kirkosta löyty-
villä QR-koodeilla. Ne on jul-
kaistu Soundcloudissa ja ovat 
kuunneltavissa myös osoit-
teessa katariinanseurakunta.fi. 
Opasteet ovat kirkossa luet-
tavissa tekstitauluina myös 
englanniksi ja ruotsiksi.  Pyhän 
Katariinan kirkko on tiekirkko-
na avoinna kesäisin ja talvikau-
della tapahtumien yhteydes-
sä. Ääniopasteet ovat jatkoa 
Pyhän Katariinan kirkkopihan 
alueen historiaopasteille.

Seurakuntayhtymä on merkittävä vuokranantaja Turussa.

Roope Lipasti teksti
Timo Jakonen kuva

Asuntosihteerit Satu Vuorsalo (vas.) ja Kirsti Virta ovat käymässä Heidi Vartiaisen ja Marco Huhdan luona lähellä Mikaelinkirkkoa. 
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Tässä ja nyt 

O
len ikuinen optimisti. 
Uskon pohjimmiltani, 
että asiat menevät 
hyvin. Viime aikoina 
tätä uskoa on mouka-
roitu isosti: Ukrainan 

sota, Israelin sota Gazassa, mittaushis-
torian lämpimimmän vuoden ennätys 
ja populismin lisääntyminen ympäri 
maailmaa.

Tietenkin tiedän, että jokaisen 
ihmisen kohdalla asiat eivät mene 
hyvin. En ikinä sanoisi palestiinalai-
selle lapsensa menettäneelle äidille, 
että kyllä asiat järjestyvät. Mutta 
noin yleisesti uskon siihen, että hyviä 
muutoksia on mahdollista saada 
aikaiseksi. Ihmiskunnan on mahdol-
lista pysäyttää ilmastokriisin etene-
minen ja tähdätä rauhaan.

Aina kun sanon näin, ilmaantuu viisi 
ihmistä kertomaan, että kaikki on men-
nyttä, turha yrittää. Sitten tulee fakta-
ryöpytystä: juu, ilmaston lämpenemi-
nen tuskin pysyy 1,5 asteessa (*, Venä-
jän arvaamattomuus vain lisääntyy ja 
niin edelleen. Eniten minua häiritsee 
ajatus siitä, että näitä madonlukuja 
latelevia ihmisiä pidetään yleensä älyk-
köinä, kriittisinä ajattelijoina. Minun-
kaltaisilleni optimisteille annetaan 
helposti naiivin hölmön leima.

Väitän kuitenkin, että älykkäintä 
on olla toiveikas. On totta, että 
1970-luvulla tutkijat päättelivät (**, 
että masentuneet ihmiset ajattelevat 
tietyissä tilanteissa todenmukaisem-
min kuin ei-masentuneet. Voi olla, 
että pessimismi on realistisempaa 
kuin optimismi.

Toivottomuus on itsekästä,  
ei älykästä

Mutta millä saadaan eniten muutok-
sia aikaiseksi? Toivolla. Tosiasiat pitää 
myöntää, eikä toiveikkuuteen saa tuu-
dittautua ajatellen, että kyllä joku muu 
järjestää. Mutta ilman toivoa muutok-
sesta en jaksaisi yrittää alkuunkaan. 
Toivottomat ja kyyniset ihmiset jäävät 
vain seuraamaan sivusta, kun maailma 
palaa.

Ajattelen, että toivottomuus on 
hirveän itsekästä, sillä se on tappa-
vinta tulevia sukupolvia kohtaan. He 

ansaitsevat, että me pyrimme teke-
mään maailmasta heille paremman. 
He ansaitsevat meidän toivomme. L

(*  Kansainvälisen ilmastopaneelin 
raportti  9.8.2021 
(** Journal of Experimental Psychology, 
Alloy, L. B., & Abramson, L. Y. (1979). 
Judgment of contingency in depressed 
and nondepressed students: Sadder but 
wiser?

Liljaa ääneen lukemassa

K
erran kuussa kokoontuu Varsinais-Suo-
men näkövammaisten tiloihin vapaa-
ehtoisporukka, joka vammaistyön 
diakoniatyöntekijä Tanja Rantaperen 
johdolla ryhtyy lukemaan Lilja-lehden 
artikkeleita nauhalle. Juttujen lisäksi 

myös kuvat tulkataan: että minkä näköinen tyyppi 
siinä on tai mitä kuvassa tapahtuu. 

Palvelu on tietenkin ensisijaisesti näkövammaisille 
suunnattu, mutta sitä käyttävät myös muut – esi-
merkiksi ihmiset, joiden on syystä tai toisesta han-
kala lukea. Kuunneltava Lilja muistuttaa alkuperäistä 

sikäli, että siinäkin pystyy valitsemaan, mitä ja missä 
järjestyksessä kuuntelee.

- Verkosta löytyy lisäksi saavutettava Lilja, joka on 
vähän eri asia. Sitä voi lukea ja kuunnella niin känny-
kältä kuin koneelta ruudunlukuohjelmien avulla. Jos 
on ollut näkövammainen ikänsä, on varmasti tullut 
tutuksi sen teknologian kanssa. Mutta jos sen sijaan 
on sokeutunut vasta vanhalla iällä, niin se voi olla 
hankalampaa. Tämä perinteinen ”nauhuriversio” on 
heitä varten, Rantapere sanoo. 

Vapaaehtoisten lukijoiden mielestä Lilja on mainio 
lehti muun muassa siksi, että se on tehty huolellisesti. 
Siellä ei ole esimerkiksi juurikaan kirjoitusvirheitä. 
Kirjoitusvirheiden ongelma on siinä, että ne helposti 
pysäyttävät lukijan, kun hän alkaa ihmetellä, että 
miten tämä nyt meni. Silloin täytyy lukea uudestaan 
ja toisinaan palata pitkäkin pätkä taaksepäin.

- Me myös luemme parityönä, jolloin toinen kuun-
telee ja huomauttaa, jos tulee virhe. Niin ikään, jos on 
vaikeita sanoja, mietitään yhdessä, miten ne lausu-
taan, ja pitääkö ihan tavata kirjain kerrallaan – vaik-
kapa joku nettiosoite, Rantapere kertoo. 

Yleensä lukuhommia painetaan kahdessa vuo-
rossa, eli kaikkiaan on neljä lukijaa per lehti. Ensim-
mäiset lukevat puolisentoista tuntia ja toinen ryhmä 
loput. Yksin jos kaiken lukisi, siinä ehtisi jo ääni 
väsyä. 

- Lopullisen nauhan pituus riippuu monesta 
asiasta, juttujen pituuksista, mutta myös lukijasta. 
Kuuntelijalle sillä ei sinänsä ole väliä, sillä hän pystyy 
säätelemään lukijan nopeutta, Rantapere kertoo. L

Lisätietoa sähköpostilla: tanja.rantapere@evl.fi

Roope Lipasti teksti
Timo Jakonen kuva

Leena Tiusanen (vas.), Hanna Suomela ja 
Tanja Rantapere (takana) lukevat Lilja-
lehteä Varsinais-Suomen Näkövammaisten 
toimistolla. 

Kirjoittaja on yrittäjä, toimittaja sekä raha- ja ympäristöasioita  
popularisoiva somevaikuttaja.

K O L U M N I  |  J U L I A  T H U R È N

Lilja-lehti on saatavana myös luettuna versiona. 

 Juttujen lisäksi myös 
kuvat tulkataan: että 

minkä näköinen tyyppi 
siinä on tai mitä kuvassa 

tapahtuu. 
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Svenska sidan

Att be om hjälp är
att visa sig själv respekt
Siv Skogman text
Timo Jakonen foto

Oro.
Det är ordet diakon Agneta Markkula 
vid Åbo svenska församling använder 
då hon beskriver  känslan hon har inför 
det år som börjat.

Samma oro delas av dem som kontak-
tar henne för att få hjälp och stöd.

– Redan i fjol hade många frågor 
om hur de skulle klara sig. De har sku-
rit ner på allt så att de nätt och jämnt 
klarar sig. Vad händer om det ytterli-
gare skärs i bidrag och understöd?

En person med medelinkomst kan 
kanske pussla och spara någon tia till, 
men 100 euro mindre i bostadsbidrag 
är förskräckligt för en som inget har att 
pussla med.

Markkula är rädd för hur de drabbade 
kommer att må när nedskärningarna 
blivit vardag.

Det finns ensamförsörjare som ser 
sig tvungna att jobba i skift även om 
de har barn i dagisålder eller som just 
börjat skolan, arbetslösa som aktivt 
söker jobb men inte får, sjuka som inte 
kan jobba.

Var ta pengarna när man redan sku-
rit ner på allt?

– Visst blir man frustrerad säger 
hon. Våra ekonomiska resurser inom 
diakonin är desamma som tidigare, de 
har inte ökat. Men vi lyssnar, pratar, 
försöker hitta vägar vidare. Konkret 
kan vi ge köpkort för mat några gånger 
i året, vi samarbetar med Kaarea som 
delar ut överbliven skolmat, vi har 
listor på ställen som delar ut mat eller 
serverar billig lunch och vi kan ge 
betalningsförbindelse till samfällighet-
ens Karderoopi, som delar ut kläder 
och husgeråd. I vissa enstaka nödsitua-
tioner kan man få hjälp med till exem-
pel en räkning, men det är inget som 
ges regelbundet för att klara vardagen.

Bland det allra viktigaste är att 
lyssna.

Församlingen har en samtalstjänst 
där det finns tid att prata i lugn och ro 
och tillsammans med diakonin kan 
man fundera på hur man lägger upp 
ekonomin eller bara prata igenom 
problemen.

– Oron lättar ofta efter en stund. 
Även om vi inte kan lösa alla problem 

märker vi hur viktigt det är att inte bli 
ensam med ångesten. De som klarat av 
att gå vidare vittnar om hur betydelse-
fullt det är. ”Tack att ni orkade lyssna 
på mig. ”Tack för hjälpen.”

Det lilla värdesätts. Det gör också att 
arbetet som diakon känns värdefullt.

En typisk hjälpbehövande finns inte. 
De som tar kontakt är barnfamiljer, 
ensamstående, äldre, studerande. Vi 
kan alla någon gång hamna i en situa-
tion där vi behöver stöd. Under senare 
tid har antalet studerande som kontak-
tar diakonin ökat, men också sådana 
som tidigare fått hjälp kommer på nytt.

Agneta Markkula hoppas på en sak: 
att skam inte längre ska finnas i den 
hjälpbehövandes vokabulär. Så många 
andra stigman har bleknat, alla drabbas 
någon gång av svårigheter, vem som 
helst på gatan kan vara en av dem som 
behöver stöd. Att be om hjälp är ett sätt 
att visa sig själv respekt.

Hon minns en som hade bokat tid till 
diakonimottagningen, men kände 
sådan ångest och skam att hen kvällen 
innan övervägde att hoppa ned från 

Vem som helst av oss kan någon gång behöva hjälp. Svårigheterna ser inte till ålder, kön eller samhällsställning.

Agneta Markkula, diakon: Bli inte ensam 
med tankarna. Ta kontakt innan det blir 
övermäktigt. balkongen i stället.

 – Bli inte ensam med tankarna, 
säger hon. Våga ta kontakt innan det 
blir riktigt besvärligt.

Detsamma säger en ensamstående 
mamma, som fått hjälp via diakonin. 
Hon har två barn som hon tills nyligen 
skötte hemma, levde på hemvårdsstöd, 
sparade och trodde det skulle räcka. 
Men besök till läkare, tandläkare och 
medicinräkningar blev det extra som 
stjälpte lasset. Det fanns inga pengar 
över.

– Jag vakade flera nätter och funde-
rade. Finns det nåt jag ännu kan göra, 
något att spara på? Månne jag ändå 
klarar mig på nåt sätt?

Hon drog ut på det, men sökte slut-
ligen hjälp. Högen av räkningar hade 
vuxit sig för stor.

– I dag hoppas jag att jag hade bett 
om hjälp tidigare, men det finns nån-
stans i vår kultur att vi ska kämpa och 
vi ska klara oss. Och så är man ju rädd 
om sina barn, vill inte att de ska stämp-
las.

Församlingens träffar för ensam-
stående föräldrar har hjälpt henne inse 
att hon inte är ensam. Det finns många 
andra som också sökt hjälp.

Till dem som grubblar över sin situ-
ation säger hon: Våga be om hjälp. 
Vänta inte för länge.   

Till beslutsfattarna säger hon: Lyssna 
mera på ensamstående föräldrar. Varje 
nedskärning i bidragen berör extra 
mycket eftersom vi inte har någon att 
dela dem med. L
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Ajankohtaista

”En pystyisi olemaan tekemättä mitään”

H
elmikuussa kaksi vuotta 
sitten Yevheniia Say-
anna heräsi aamuyöllä 
Turun-kodissaan jär-
kyttävään puhelinsoit-
toon. Hänen Kiovan 

lähellä asuva äitinsä kertoi, että Venäjä 
on hyökännyt Ukrainaan.

Halu toimia kotimaan hyväksi heräsi 
heti. Kolme päivää sodan alkamisen 
jälkeen Sayanna ilmoitti Facebook-sei-
nällään keräävänsä avustustarpeita 
Ukrainaan. Hän myi autonsa ja osti 
pakettiauton, joka tuli samana päivänä 
täyteen avustustarpeita. Seuraavana 
päivänä hän lähti puolisonsa kanssa 
ajamaan kohti Puolaa.

Pian turkulainen ruohonjuuritason 
avustustoiminta sai muotonsa. Avus-
tustavaroiden vastaanotto siirtyi Say-
annan kotoa Huiskula Oy:n varastora-
kennukseen Turun Paimalaan, lähelle 
Liedon rajaa. Lahjoitustarpeiden 
ilmoituskanavana toimi silloin ja toimii 
edelleen Facebook.

Sayanna löysi vapaaehtoisia avus-
tustavaroiden kuljettamiseen Turusta 
Puolaan sekä niiden perille toimittami-
seen Ukrainassa. Sama verkosto toimii 
edelleen.

- Olen tehnyt yhteistyötä samojen 

ihmisten kanssa koko ajan. Verkosto on 
hyvin luotettava.

Kahden vuoden aikana Sayanna on 
toimittanut avustustarpeita tavallisille 
ukrainalaisille, sairaaloihin ja sotilaille. 
Toiminnan pääpaino on koko ajan ollut 
rintamalla olevien sotilaiden auttami-
sessa.

Hän tutustui ukrainalaissotilaisiin 
sodan alettua. Sayanna auttaa toistu-
vasti samoja sotilaita, ja heistä on tullut 
kuin perheenjäseniä. Osa autettavista 
on kuollut. 

- Ajatukseni ovat jatkuvasti sotilai-
den luona.

Tällä hetkellä hän auttaa kahdeksaa 
eri sotilasporukkaa. Hän ei pysty otta-
maan vastaan uusien kontaktien pyyn-
töjä rintamalta, koska lahjoitustava-
roiden määrä on vähentynyt. Sayanna 
pyrkii reagoimaan sotilaiden avun-
pyyntöihin mahdollisimman nopeasti.

- Jos esimerkiksi maanantaina tulee 
pyyntö, yritän lauantaina lähettää tava-
rat matkaan.

Sayannan kautta rintamalle on 
lähtenyt suurta ja pientä esimerkiksi 
autoista, generaattoreista ja droneista 
retkiruokaan, lämpimiin vaatteisiin, 
taskulamppuihin ja paristoihin.

Sayanna pyrkii lähettämään joka lau-
antai Ukrainaan jotain. Välillä paket-
teja lähtee kotimaahan matkustavien 
ukrainalaisten mukana. Välillä matkaan 
lähtee pakettiauto, joka palaa Suomeen, 
välillä lahjoitusauto, joka jää sotilaiden 
käyttöön.

Viime marraskuussa Sayanna perusti 
avustustoimintaa varten Sydämestä 
sydämeen -yhdistyksen, joka toimii 
samalla nimellä Facebookissa. Ryh-
mässä listataan kerättäviä avustustar-
peita ja julkaistaan valokuvia Ukrainaan 
saapuneista tavaroista.

- Ne valokuvat lohduttavat minua – 
että pystyn osallistumaan ja auttamaan 
edes jotenkin, Sayanna sanoo.

Hän halusi perustaa yhdistyksen 
siksi, että avustustoiminta olisi uskotta-
vaa. Yhdistyksen on myös helpompaa 
järjestää tapahtumia sekä kerätä rahaa 
isompia avustustarpeita varten.

Sayanna ymmärtää hyvin, että sodan 
pitkittyessä auttajien into laantuu. Hän 
kuitenkin korostaa, että apua tarvitaan 
edelleen. Pienetkin lahjoitukset voivat 
esimerkiksi pelastaa ukrainalaissotilaan 
kylmyydeltä.

- Haluan kiittää kaikkia suomalaisia, 
jotka ovat auttaneet. Ilman ihmisten 
apua emme olisi pärjänneet mitenkään.

Sayanna lapsineen on asunut Turussa 
vuodesta 2021. Puoliso muutti töiden 
perässä jo aiemmin. Sayannan arki 
kuluu 1- ja 7-vuotiaiden lasten arjen 
sekä avustustoiminnan pyörittämi-
sessä. Vaikka perheen arki on Suo-
messa, ajatukset ovat jatkuvasti suku-
laisten, ystävien ja sotilaiden luona 
Ukrainassa.

Hän uskoo edelleen Ukrainan voit-
toon mutta suree sitä hintaa, joka voi-
tosta on jo nyt maksettu ihmishenkinä 
ja inhimillisenä kärsimyksenä. Sodan 
jatkuminen on hänestä todella masen-
tavaa.

- Sodan todelliset seuraukset ukrai-
nalaisille näkyvät vasta sodan jälkeen, 
jolloin elämä Ukrainassa tulee olemaan 
todella vaikeaa. L

Sydämestä sydämeen -yhdistys ottaa 
vastaan tavaralahjoituksia Ukrainaan 
varastollaan joka perjantai klo 17–18 
osoitteessa Huiskulantie 52, varasto 6, 
Turku. Akuutit lahjoitustarpeet löyty-
vät yhdistyksen Facebook-sivuilta tai 
kysymällä suoraan Yevheniialta: saan-
naevgenia99@gmail.com.

Heidi Pelander teksti
Antti Partanen kuva

Yevheniia Sayanna ottaa lahjoitustavaroita vastaan Huiskula Oy:n varastolla Paimalassa joka perjantai. 

Yevheniia Sayanna on auttanut ukrainalaissotilaita Turusta käsin koko sodan ajan.
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Lopuksi

MITÄ SINÄ TEET? EN 
MITÄÄN...

MIKSI SANOTAAN, 
ETTÄ ON KÖYHÄ

 KUIN KIRKONROTTA?

KOSKA KIRKOISSA 
EI YLEENSÄ OLE 

KEITTIÖTÄ EIKÄ SIIS
KIRKONROTALLE

SYÖTÄVÄÄ.

Käsikirjoitus Roope Lipasti, piirros Anton Lipasti

H
istoriallinen Turku on täynnä tuttuja 
paikkoja, jotka on nimetty keskiajan 
katolisten pyhimysten mukaan. Nii-
den alkuperä paikantuu muinoin elä-
neisiin ja pyhimyksiksi korotettuihin 
ihmisiin.

- Eivät nykyajan turkulaiset enää kulje näissä 
paikoissa pyhimykset mielessään. Olen kuitenkin 
havainnut, että kiinnostusta asiaan on, ja ihmi-
set kuuntelevat mielellään kertomuksia erilaisten 
maamerkkien historiasta, kertoo Turussa 35 vuotta 
auktorisoituna matkaoppaana työskennellyt Jouni 
Elomaa. 

Hän on myös Pyhän Henrikin Pyhiinvaellusyh-
distyksen puheenjohtaja sekä dominikaanisääntök-
unnan maallikkojäsen. Päätyökseen Elomaa opettaa 

Japanin kieltä ja kulttuuria yliopistossa.

Pyhimyksellä tarkoitetaan katolisen kirkon pyhäksi 
julistamaa henkilöä, jolle on määritelty oma muisto-
päivä. Elomaan mukaan pyhimyksillä on myös esiku-
varooli. Pyhimysten merkitys on erityisen suuri kato-
lisessa ja ortodoksisessa perinteessä, jossa he ovat 
myös esirukoilijoita.

- Yksin Jumala on pyhä, mutta pyhimyksillä on 
tehtävä muistuttaa pyhän läsnäolosta. Ihmisten 
perusolemukseen kuuluu kaipuu pyhän yhteyteen, 
Elomaa muistuttaa.

Pyhimysten mukaan nimettyjä katuja Tur-
ussa ovat esimerkiksi Henrikinkatu, Eerikinkatu 
ja Yrjänänkatu. Myös Pyhän Katariinan kirkko-
aukio sekä Pyhän Annan ja Pyhän Henrikin aukiot 

ovat pyhimysmäistä alkuperää. Monista paikoista 
Pyhä-etuliite on tippunut pois sekularisoitumisen 
myötä.

- Uudemmista asuinalueista Yli-Maariassa on 
paljon pyhimyksiin viittaavia katuja kuten esimer-
kiksi Neitsyt Marian katu. Suomessa katujen nimeä-
misessä ei kuitenkaan ole takana erityistä pyhimys-
kulttia, vaan nimistössä pyritään tuomaan esille 
alueen historiaa, tai uudemmilla alueilla löytämään 
yhdistää teema.

Yksi Turun tunnetuimmista pyhimyksen mukaan 
nimetyistä paikoista on itäisen keskustan Kerttulin-
mäki. Se on yksi Turun seitsemästä historiallisesta 
kukkulasta ja saanut nimensä 600-luvulla eläneeltä 
matkailijoiden suojeluspyhimys Gertrudilta. Sillä 
on verinen menneisyys, sillä Kerttulinmäellä sijaitsi 
aikanaan mestauspaikka. Nykyään rauhallinen ja 
vehreä kukkula sijaitsi silloisen Turun rajalla, jolloin 
sillä oli myös aikakaudella vallinneen käsityksen 
mukaan kasvattava vaikutus kaupunkiin saapuville 
matkailijoille.

Hämeenkadun ”Olkku” eli Olavin Krouvi on puo-
lestaan saanut nimensä kuningas Pyhältä Olavilta, 
joka juurrutti kristinuskoa Norjaan 1000-luvulla. 
Olavin krouvin kulmilla on aikanaan toiminut Pyhän 
Olavin dominikaaniluostari. Luostari tuhoutui tuli-
palossa 1500-luvulla eikä sitä rakennettu uskonpuh-
distuksen vuoksi enää uudelleen.

Vaikka keskiajan pyhimykset eivät näyttelekään 
enää merkittävää roolia ihmisten arjessa, on heidän 
tuntemuksensa Elomaan mukaan osa yleissivistystä 
ja kulttuurihistoriallisesti tärkeää. Oman kotiseudun 
historian tunteminen auttaa ymmärtämään parem-
min esimerkiksi nykyistä tapakulttuuria.

Elomaa näkee keskiajan pyhimysten tarinoissa 
myös potentiaalia matkailun edistämiseen.

- Matkailun myötä ihmiset ovat tutustuneet eri 
maiden pyhimyksiin ja kuulleet tarinoita heistä. 
Turku on täynnä mahdollisuuksia tehdä pyhimyksiä 
tunnetummiksi. Ihmisten kiinnostuksesta pyhimyk-
siä kohtaan kertoo myös Hattulan kirkon yleisöryn-
täys muutamia vuosia sitten, kun Anneli Kannon 
teos Rottien pyhimys julkaistiin. L

Pyhimysten jalanjäljillä
Tiina Pitkänen teksti
Timo Jakonen kuva

 - Ihmisen perusolemukseen kuuluu kai-
puu pyhän yhteyteen, sanoo pyhimysten 
merkitykseen perehtynyt Jouni Elomaa. 


